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Siegfried Kasper z Vídně (jedni z prezidentů „Europ~an 
College of Neuropsychopharmacology" ~ čl enové výk~nnych 
výborů dalších mezinárodních odbor~ych spol <:_čn~sti a re
dakcí mezinárodních psychofarmakolog1cky zaměrenych časo: 
pisů s vysokým impaktem). Oba byli zároveň j menován, 
podle našich stanov Čestnými členy ČNPS . 
ČNPS a jí pořádané odborné akce sdružují profesně pra

covníky z řady biomedicín ských preklinických i klinických 
disciplín (jako: neurofyziology, neurochemiky, farmako!ogy, 
molekulární biology a genetiky, neuroimunology, psycl,11atry, 
neurology , psychology a další), které všechny přisp[vají 
k rozvoji poznatků o fyziologii a patofyziologii funkcí cent
rálního nervovéh o systému a možnostech diagnózy, l éčby 
a prevence duševních onemocnění a poruch chování. 

Cílem je tedy spět k racionální terapii psychofarmaky , \j. 
v širším smys lu všemi ty py l éků, důs l edkem jejic hž podává
ní se mění chování jedi nce, a naopak k prevenci zneužívání 
těchto látek. 

UN: Jaké jsou příčiny rozmachu psychofar makologie, 
který trvá ve světě již několik desítek let? 

Alaxandra Šulcová: Těch příčin je jistě více. V prvé 
řadě stále ještě mnoho chybí k pochopení všech funkcí ner
vových systémů, jak periferního, tak zejména centrálního. 
Přitom všechny naše dosud dostatečně verifikované poznat
ky prokazují, že stejně tak jako u jinýc h funkcí organizmu 
i tady lze vystopovat a poté exogenně podáním specifických 
látek ovlivňovat chemické mechanizmy . Jenže j"'jich integ
race je tak spletitá a jednoduchý cílený exogenní zásah tak 
obtížný, že zůstávají tyto pochod y pořád ještě pro nás notně 
zaha leny. 

Zato technický rozvoj metod jejich možného zkoumání se 
činí a poskytuje nové možnosti, například zobrazovací, jako 

magnetickou rezonančnf spek tr? s~opii , funk~ni m~ 
kou rezonanci , pozitronovou em1sni tomogr _afi1, měřeni 
onální krevní perfú ze mozku a dal ší sofistikované postu~ 
které umožňují zkoumat věci dřívějšími přístupy nedostuPll6i 
A konečně, možná, že j e to jen zlepšen lm zdravotnické 
a diagnostiky, ale celosvětově je vykazován trend n 
poruch chováni a duševních n_e':1ocí v l!dsk~ pop~la~i. 'r 
proto má věda etický a samozreJmě též I soc10log1cky a e 
nomick ý zájem na rozvoj i neurop syc hofarmakologie. 

UN: Na závěr trochu provokativní otázku, co byste /JOfYldll4, 
čtencířzim Univerzitních novin k tomu, aby psychofarmcúr,q 
mohli užlvat v míře pokud možno malé nebo se snad bti 
nich i obešli? 

Alaxandra Šulcová: Psychofarmaka , stejně jako každý 
jiný lék, j sou koneckonců xenobiotiky , to znamené, že by
·chom j e měli ordinovat vždy s vědomím této cizorodosti ke 
konkrétnímu makroor gani zmu. Proto mohou být nositelCl}l 
dobra jen tam, kde je správně odhalena příčina poruch funkci, 
nemoci. U poruch psychických je diagnostika stejně d61efi
tá, a proto sahán[ po pilulce , tabletce vždy při pociťovan6 
psychické tenzi č i rozladě „samoléčitelsky" se mÍIŽC jen 
opravdu stěží vyplatit, mnohdy spíše vymstít. Poradnu jaký 
životní režim dodr žovat , abyc hom se co možná potřeby psy
chofarmako logické ho ovlivnění uchránili, dělat na tomto 
místě jistě nebudeme. Konstatujme však, ž.e pokud se dostaví, 
z příčin nám třeba i neznámých , psychické onemocnění, mohou 
přinést ji ž dnes dostupné možnosti psychofarmakoterapie 
úspěchy vracející nemocného doslova zpět do života 

UN: Paní profesorko , děkuji vám za zajímavý a užitečný 
rozhovor. 

*** 
(Za UN rozmlouval prof. PhDr. Karel Linhart, CSc.) 

Rozhovor s jubilantem - prof. PhDr. Vladimírem Smékalem, CSc. 
o jeho práci v psychologii 

UN: Vážený pane profesore , z Psychologického ústavu Filo
zofické fakulty MU, který jste vedl od roku 1990 do roku 1997, 
Jste přešel s několika kolegy na Katedru psychologie nově 
vzniklé Fakulty sociálních studií MU. Vyučujete i Metody 
výzkumu v psychologii . Nakolik využíváte své zkušenosti 
z někdejšího vedení Centra pre psychodiagnostické pomócky 
v Bratislavě? 

Vladimír Smékal: Svých zkušeností, i když jsou dávné , 
stále využívám a stále je aktualizuji. Psychologie se snaží 
docílit vědecké přesnost i a platno sti svého zkoumání psy
chické reality i praktického poznání osobnosti člověka tím, 
že klade velký důraz na výuku metodologie a psychodia
gnostiky . Překvapuje mne, že mnohé studijní obory na naší 
univerzitě metodologii považují za implicitní součást svých 
vyučovaných předmětů a nevyčleňují ji jako samostatný 
předmět. Student odborné psychologie je vzděláván a tréno~ 
ván v práci s diagnostickými technikami , za nimiž je často 
komplikovaná teorie interpretace a zázemí poznatků o osob
nosti. S takovými metodami seznamovat studenty na bakalář
ské úrovni by bylo předčasné a neodpovědné. Proto v baka
lářském studijním programu psychologie kladu důraz spíše 
na přirozené způsoby poznávání lidí prostřednictvím pozo
rování , rozhovoru a analýzy jednání. A tyto výklady jsou 
ještě navíc součástí kurzu Praktická psychologie osobnosti. 
V předmětu Metodologie psychologického výzkumu se stu
denti učí formulovat problém, vytvořit jednoduchý výzkumný 
projekt a provést prakticky výzkum. Magisterský studijní 
rogram již počítá s důkladnou průpravou v psychodiagnostice 

sychometrice , i v složitějších výzkumných projekte ch 
ě výcviku v technikách jejich statistického i kvalitativ

racování. 
• V kreditech A vyučujete praktickou psychologii 

· a v kreditech B jen Psychologii osobnosti. Nemělo 

by se to prohodit? (V A jsou totiž všude obecné úvody, v B 
aplikace.) 

Vladimír Smékal: Máte pravdu , stalo se tak omylem 
a v novém školnim roce to napravíme . 

UN: Téma osobnosti, Jejíž specifická váha v demokracii 
s tržním hospodářství stoupá, vás zřejmě vedlo i k napsání 
téměř pětisetstránkové učebnice Psychologie osobnosti pro 
pomáhající profese . Mohl byste stručně objasnit její účel? 

Vladimír Smékal: Je to text , který je teprve v recenzním 
řízení , takže na něm bude ještě dost práce. Pojal jsem jej 
jako deskriptivní psychologii osobnosti. Vyhýbám se přiliš 
velkému ti::oretizování, i když je pochopitelné, že v jednotli
vých kapitolách uvádím různé názory na lidské prožíváni 
a jednání a různé způsoby jejich objasťíování. Cílem knihy je 
naučit studenty rozeznat a pojmenovat jednotlivé stránky 
osobnosti a umět je vidět v souvislostech s důsledky činů 
i _s cel_?u )ejich genezí , včetně vzdálenějších příčin v osobní 
h1stom. Rečeno jednoduše, chci, aby studenti a čtenáři rozu
měli tomu ,Jak a proč lidé dělají to, co dělají. A nejen to, ale 
aby toto porozumění uměli zužitkovat ve své praktické práci 
s lidmi. 

UN: V rozpravě po své přednášce v Diskuzním klubu Pří
rodovědecké faku lty MU jste se setkal s otázkou, zda Je vyso
koškolský učitel ještě i dnes osobností , Jakou býval pro své 
studenty kdysi. Je? 

Vladimír Smékal: Odpověď na vaši otázku bych rád 
rozvedl v samostatném článku . Proto jen stručně: Je osob
ností, ale studenti na to přijdou až po letech při zamýšleni se 
n~d tím, _kdo je nejvíc profesně a lidsky ovlivnil. Bohužel, 
let~ tot_altty: která bl!dlivě střežila, aby někdo nevyčníval, 
zpusob1la, ze mnozí učitelé dodnes nedokáží dát ve výuce 
průchod _sv~mu hledání , svým pochybám , osobnímu zaujetí 
pro urč1ta temata svého oboru , a mnozí se navíc boji brát své 
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Prof. PhDr. Vladimír Smékal, CSc. Foto: Marie Kratochvílová. 

studenty jako partnery. Touto „depersona lizací'• a „anony
mizací " vztahu ke studentům pochopitelně ztrácejí šanci být 
pro studenty identifikačními vzory. Takoví učitelé pochopi
telně pro své studenty nebudou ani po letech osobnostmi 
hodnými následování nebo vyrovnávání se. Zde je ještě hodně 
co napravovat. 

UN: Na FSS MU vedete i Centrum výzkumu dětí, mládeže 
a rodiny. Můžete nás seznámit s jeho programem, s dosa
vadními výsledky a s případným jeho hodnocením? 

Vladimír Smékal: I toto seznámení chystám pro samo
statný článek. Prozradím jen , že Cent rum organizuje pro 
učitele semináře o tom , jaké jsou současné děti a mláde ž 
a chystá publikaci ze svých tříletých výzkumů. Skupina pro 
rodinu připravila výukový program pro pracovníky rodin
ných poraden, který na základě výzkumných výsledků učí 
kooperativní a efektivní komunikaci mezi partnery. Centrum 
spolupracuje s oddělením sociální pediatrie Ústavu zdraví 
dítěte, s nímž je zapojeno do mezinárodního výzkumného 
programu koordinovaného z Bristolu a sledovaného Světo-

vou zdravotnickou . , 
několika tisíc brně org~:zac1. Jde O longitudinální výzkum 
intervalech sledovtský~ dětí, které jsou v pravide lných 
mý rok. Pro naše ? o . své?o pren~tální?o období již os
záležitost a potěšiio acov1š: i pšo uni_verz1tu je to prestižní 
mu i odděleni věd ;n e, e M MT Jako zadavate l výzku
plně na vědomi. y ektorátu MU berou tuto skutečnost 

UN: Vím, že váš záy·em o ·t . d . d. . , , děť d . • sc, UJe o in 1v1dualmho učení 
po l oma pres . negativní jevy v chování dětí a mládeže až 
k n,·nmu~'.o~t ~meln v didaktice na VŠ. TN témata - mMete 

nc, par sov? 

vá, 'i; 'ldim~r Smékal : Z našich dosavadních poznatků vyplý
i . ~čem doma má svá úskaJí a vyžaduje nejen nadšené, ale 
u~čitym způs?~em kvalifikované rodiče (nebo prarodiče) 

vstricné superv1z1 ze strany školských orgánů. Nav íc u nás je 
t~nto vzdělávaci program ještě ve stadiu zkoumání a legisla
t1vnlho schva lování. 

Pokud jde o negativní jevy v chování dětí a mládeže mo
hu předběžně říci, že z mnoha příčin a podmínek , 'které 
k !11m u nás vedou, jsou předmětem našeho výzkumného 
záJmu především fenomén nudy. Ukazuje se, že nuda má 
~-am~. o sobě mnoho příčin a podílí se na mnoha zlech. Mimo 
Jmé JI podporuje standardizace našeho života- od hamburgero
vého stravování přes stále se rozšiřující sledování televize až 
po prefabrikované hračky a programy mediální zábavy (hrací 
auto~aty, :irtuá lní programy) ad. Za zvlášť nebezpečný 
zdroJ negativních jevů považuji nezájem médií o kultivaci 
hodnotových orientací dětí a mládeže a absenci poziti vní 
a inspirující duchovní vize. 

Nad přežívajícím středověkým stylem výuky na vysokých 
školách si zoufám. A to možná křivdím starým časům, ne
boť pěstování středověkých a renezančních disputací bylo 
svého druhu perfektní didaktickou hrou, kterou by se mnozí 
naši učitelé báli realizovat. Interaktivní vyučování, aktivi
zační metody, projektová výuka a mnohé dal ší didaktické 
objevy běžné na předních univerzitách světa - jak se zdá -
příliš narušují zavedené stereotypy a nutí k přestavbě myšlen
kových návyků a rutiné rství, proto nejsou vlídně přijímány . 

Kurzy vysokoškolské pedagogiky nejsou považo vány za 
důležité. 

UN: Ve své už I 5. novoročence - Malém sympoziu, tento
krát o víře, uvádíte své P. F. 2000: Víra je naděje a odhodlání 
žít v pravdě a lásce. Co tak vydat tato a další sympozia knižně? 

Vladimír Smékal: Rád bych upravený a rozšířený text 
svých novoročenek někdy vydal. Ale taková nahlédnutí do 
dílny jsou příliš zavazující, takže raději víc neřeknu. 

UN: Vážený a milý pane prof esore, děkuji vám za vaše 
zajímavé odpovědi. Dovolte se revanšovat za vaše přání -
P. F. 2000 naším přáním, ježto jste se I 5. února 2000 dožil 
šedesáti pěti let: Přejeme vám pevné zdraví a stále tryskající 
zřídlo - vřídlo vaší obdivuhodné tvořivosti. 
(Za UN rozmlouval doc. PhDr. Jiří Sedlák, CSc .) 

Rozhov or s doc. MUDr. Františkem Rovným, CSc., 
přednostou Urologického oddělení ve Fakultní nemocnici Brno U svaté Anny 

se stává nemožn ým, aby lékař ovládl komplexně celou me
dicínu, a tak se uvnitř ní neustále formují a posléze vydělují 
da lší relativně samostatné obory a jejich specia lizace . To se 
pochopitelně týká také urologie. Z historického hlediska je 
to mlad ý obor, který byl dlouho specializovan~u součás_tí 
všeobecné chirurgie. S postupným osamosta~ován 1m u~olo_g1e 
šel samozřejmě proces vzniku samostatnych urolog 1ckych 

VN: Pane docente, není tomu tak dávno , co jste oslavil 
životní jubi leum. I když jste jaka lékař prošel během své praxe 
několika pracoviš ti, čeští i slovenští paci enti vás pFedevším 
znají jako zručného chirurga-urologa a také Jako přednostu 
brněnského Urologického oddělení ve Fakultní nemocnici 
U sv. Anny. Do dnešního stavu se pracoviště formovalo řad~, 
let a jeho podobu ovlivnilo několik výrazných osobnosti. 
Zkusme se na chvíli ohlédnout do minulosti brněnské uro-

logie. 
František Rovný: Rád ten návrh přijímám. _Po~átk)'._ věc! 

a jevů se hledají ovšem ve lice obtížně. Neex1st_uJe presny 
čas, od něhož by se daly přesně datovat. Bere~e Jak~ s_amo
zřejmost fakt, že medicínské pozn án í se natolik rozš1ruJe, že 

pracovišť, n~ nichž vyrůstali další specia listé. , . 
VN: A Jak to bylo v případě vzniku brněnskeho urologic-

kého pracoviště? •. 
Fran tišek Rovný: Zak ladatele m a tim, kdo vytvon l ?r• 

něnskou urologickou školu, byl prof. MUDr. Kar_el Neu~ ITt, 
který budoval nejprve urologické oddělení Nemoc ruce U Milo-
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